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„Z investice momentálně sešlo. Smlou-
vy o koupi nebyly naplněny, a tak se po-
zemky vrátily zpět původním majitelům,“ 
uvedl starosta Mojmír Krejčíček.  

Starobělské pohledy Zimě navzdory. Foto: Jiří Folta
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Urgentní telefonní číslo Městské policie 156 

IVC Ostrava-Jih:   950 734 156

 Kaminského 636/12, Ostrava-Nová Bělá
Obě telefonní linky fungují nepřetržitě. Volejte v případě zjištění protiprávního  jednání, pohybu podezřelých osob a podobně.

156

pokračování na straně 3

Povedl se vám pohledný snímek ze Staré Bělé? Pošlete nám jej na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com. Rádi jej otiskneme. (red)

 Krok zpět v projektu retail park

Obchodní centrum na starobělském poli pravděpodobně nevznikne.    

Budoucnost záměru postavit ve 
Staré Bělé nákupní centrum je 
nejistá. Takzvaný Retail Park Os-
trava-Jih měl vzniknout na poli 
mezi ulicemi Junácká a Plzeňská, 
investor však na pozemky ztratil 
nárok.
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Rada městského obvodu Stará Bělá na svém 55. zasedání mimo jiné rozhodla:  
  zadat veřejnou zakázku malého rozsahu 

na provedení díla „Havarijní oprava šach-
tic na ulici Blanická ve Staré Bělé” spo-
lečnosti Ekoaqua ochrana vod spol. s r.o., 
se sídlem Samaritánská 798/8, Ostrava, 
za cenu 97 400 Kč bez DPH,

  ukončit nájemní smlouvu na pronájem 
bytu č. 7 v ulici Blanická 1068/187, Ost-
rava s nájemcem N. S. dohodou k 28. 2. 
2022,

  uzavřít smlouvu o dodávce vody a o od-
vádění odpadních vod pro odběrné místo 
č. 3011-401 (objekt mateřské školy Mitro-
vická) s dodavatelem společností Ostrav-
ské vodárny a kanalizace a. s., se sídlem 

Nádražní 28/3114, Ostrava, IČ: 45193673, 
na dobu neurčitou,

  uzavřít dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na 
realizaci stavby „Rekonstrukce chodní-
ku Na Lukách” se společností Ostravské 
komunikace a. s., se sídlem Novoveská 
1266/25, Ostrava, kterým se zvyšuje cena 
díla o  částku 302 825,62 Kč bez DPH, 
a  tím se upravuje konečná cena díla na 
částku 1 420 981,62 Kč bez DPH a vymá-
hat po zhotoviteli Ostravské komunikace, 
a. s. smluvní pokutu za nedodržení termí-
nu dokončení díla ve výši 515 tis. Kč

Jarmila Kaločová 
tajemnice

Zprávy z radyKAM NA PLES

Plánované plesy 

4. 2.  Chovatelský
12. 2.  Myslivecký
13. 2.   Dětský maškarní 

ples – Skřítek Kvítek
19. 2.   Školní ples – dopo-

ledne dětský, večer 
pro dospělé

25. 2.  Lidovecký
5. 3.  Hasičský
19. 3.  Motorkářský

Konání akcí se bude 
upřesňovat – bude záviset 
na epidemické situaci.

Valentýnská únikovka

úniková online soutěž pro 
děti a mládež 
celý měsíc na www.kmo.cz

Karnevalové tvoření

výtvarná dílna pro děti, vy-
rábíme masky a škrabošky 
z papírových tácků
14. a 21. 2. během půjčování

Lovci perel

celoroční soutěž pro děti 
a mládež zaměřená 
na četbu a znalosti 
přečtených knih

ÚNOR

v knihovně
MITROVICKÁ 3, STARÁ BĚLÁ

www.kmo.cz

Místní poplatek za psa je splatný ka ždý rok od 1. ledna do 31. března.
Poplatek je možno zaplatit hotově nebo platební kartou v pokladně úřadu Stará Bělá nebo bez-

hotovostně na účet číslo 19-1645817389/0800. Pro přidělení variabilního symbolu (VS) volejte na 
telefonní číslo 599 424 105. 

V případě, že již psa nemáte, je nutné provést odhlášení z místního poplatku písemně a zaslat na adresu úřadu nebo 
na e-mailovou adresu schmelova@starabela.cz.

Šárka Chmelová, ÚMOb Stará Bělá, odbor fi nancí a správy majetku 

Poplatek za psa

v pátekv pátek

25. února25. února 2022 2022

od 20 hodinod 20 hodin
Rezervace vstupenek: tel. 603 530 239, e-mail: kdustarabela@seznam.cz.
Akce se uskuteční, podle aktuální covidové situace.
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pokračování ze strany 1

Ten se v polovině ledna sešel s jedním 
z majitelů pole. Zástupci investora, fi rmy 
SANATO invest, se od podzimu opako-
vaně  odmítali pro Starobělský zpravodaj 
k  projektu vyjadřovat. Zpravodaji však 
jiný z majitelů pole již v září potvrdil, že 
fi rma měla území zajištěno smlouvami 
o smlouvách budoucích. 

Záměr stavby obchodního centra 
nemá další vývoj ani podle mluvčí ost-
ravského magistrátu Gabriely Pokorné: 

„Nedošlo k  žádné změně v  tom, že by 
magistrát obdržel žádost konkrétního 
investora o  povolení takové stavby. Od 
posledního jednání v  minulém roce in-
vestor magistrát již neoslovil a nelze tak 
vyloučit i možnost, že od svého záměru 
odstoupil.“

Na stole je změna 
územního plánu

Starosta Krejčíček zároveň dodal, že 
úřad bude s majiteli jednat o dalším vyu-
žití pozemků. Ty jsou v současnosti stále 

komerční plochou. Vedení obce však již 
na podzim deklarovalo, že bude usilovat 
o změnu územního plánu, aby se z pole 
stalo území pro rodinnou či bytovou vý-
stavbu. 

„S vlastníky nemovitostí jsme v kontak-
tu, v  současné době připravujeme další 
jednání ke změně územního plánu. Dle 
dohody s vlastníky pozemků z konce mi-
nulého roku budeme obsah změny navr-
hovat v tomto roce ve spolupráci s nimi,“ 
nastínila další vývoj mluvčí města.

Markéta Groholová

 Krok zpět v projektu retail park

Společnost OZO Ostrava už pošesté 
vyhlásila tematickou výzvu. Letos je za-
měřená na výsadbu a údržbu veřejné ze-
leně v Ostravě.

„Novinkou je, že projekty budou pod-
pořeny z prostředků veřejné sbírky, kam 
putují příspěvky za předměty z  Reuse 
centra Ostrava,“ uvedla mluvčí společ-
nosti OZO Ostrava Vladimíra Karasová.

Reuse centrum funguje od podzimu 
2020 a  smyslem je předcházet vzniku 
odpadu a vracet funkční předměty, jichž 
se majitelé chtějí zbavit, zpátky do živo-
ta. Povedlo se mu to už u více než 55 tisíc 
předmětů.

„Své projekty do letošní výzvy Zelená 
pro Ostravu mohou do 28. února přihla-
šovat právnické osoby soukromého i ve-
řejného sektoru, které působí ve svozo-
vé oblasti OZO. Nejpozději do 11. března 
oznámíme, které projekty uspěly. Na rea-
lizaci svých záměrů budou mít prostor 
od dubna do října letošního roku,“ upřes-
ňuje mluvčí OZO Ostrava. 

Podmínkou podpory projektů je   rea-
lizace aktivit na veřejně přístupných 
místech na území statutárního města 
Ostravy a  doložení souhlasu vlastníka 
pozemku, případně čestné prohlášení ža-
datele o vlastnictví pozemku. Jednotlivé 
projekty mohou být podpořeny částkou 
v rozmezí 20 až 150 tisíc korun.  (ozo)

OZO podpoří nápady pro zelenější 
město. Díky Reuse centra

Díky předchozím pěti ročníkům výzev se povedlo uskutečnit řadu nápadů. Foto: Jiří Zerzoň 

Formulář žádosti o podporu projektu 
je na webu OZO Ostrava: 
www.ozoostrava.cz/o-spolecnosti/
spolecenska-odpovednost/tematic-
ka-vyzva-2022. 
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Metr a půl široký chodník povede ze-
spodu po levé straně okolo rodinných 
domů. Zhruba v polovině se přesune na 
opačnou stranu silnice – na břeh u hřbi-
tova.

„ Chodník tady chybí, to je bez diskuze, 
ať už bude mít jakoukoli podobu. Naše 
děti chodí do školy a  ulice U Sochy je 
spojka mezi dvěma frekventovanými ces-
tami. Takže budeme rádi,“ reagoval jeden 
z  obyvatel ulice Lukáš Šubert. A Len-
ka Hejnešová z  jednoho ze sousedních 
domů doplnila: „Chodník je určitě třeba, 
při větším provozu nevíme, kam odska-
kovat. Ale nejsem si jistá, jestli je nutné 
vést půl chodníku vlevo a  pak přechá-
zet. Kdyby se udělal souvislý chodník na 
straně hřbitova, možná by se dal vyřešit 

i odtok vody při dešti, ať není zaneřáděná 
celá cesta.“

Jak upřesnil starosta Mojmír Krejčíček, 
v projektu zohlednili především umístění 

rodinných domů: „Chtěli jsme, aby chod-
ník vedl okolo nich. V jednom místě je ale 
velký sklon, takže ho převedeme na dru-
hou stranu. Přecházet se bude ve vyzna-
čeném místě.“

Obec v tuto chvíli vyřizuje stavební po-
volení. Stavební práce by chtěla zahájit 
nejdříve po pouti nebo v létě. A druhou, 
vrchní část dokončit v příštím roce. „Sou-
částí bude i  přeložka telekomunikační-
ho vedení a  výměna svítidla veřejného 
osvětlení v místě přecházení,“ doplnil ve-
doucí stavebně správního odboru Staré 
Bělé Martin Novák.  (sb)

Ulice U Sochy bude pro pěší bezpečnější
Podél ulice U Sochy chce obec 
postavit chodník. Minimálně jeho 
spodní polovina by měla být ho-
tová ještě letos. V letošním staro-
bělském rozpočtu je na něj jeden 
milion korun.

Nový chodník povede zespodu po levé straně, zhruba v půlce se přesune na pravou.

Chodci vymezený prostor pro pěší uvítají.

Stávající chodník končí na Mitrovické a pokračuje až nahoře na Blanické.

Chodník U Sochy
šířka:  1,5 m
délka:  zhruba 200 m
termín:  2022–2023
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Namísto septiků nová kanalizace 
v  části lokality Sovinec na dol-
ním konci. A na opačné straně 
obce kompletní výměna stávající 
kanalizace v úseku ulice Ruskova 
a ulice Blanická. Takový je plán na 
letošní rok. Obě stavby bude pla-
tit město, v součtu vyjdou na více 
než 28 milionů korun.

Blanická/Ruskova:
nové roury za staré

Oprava stávající kanalizace bude spo-
čívat v  kompletní výměně potrubí za 
nový typ. Začne se na Blanické, oprava 
se dotkne úseku mezi hřbitovem a právě 
ulicí Ruskovou. A významně ovlivní pro-
voz autobusů MHD. „Provoz autobusů 
bude odkloněný po ulici U Sochy a Mit-
rovické na Junáckou. Tato část bude ho-
tová do pouti,“ popsal starosta Mojmír 
Krejčíček.

Pak se práce přesunou na Ruskovu, 
půjde o  úsek od Blanické po Kališní. 
„Následovat bude v září a říjnu komplet-
ní oprava asfaltu v celém rozsahu silni-
ce,“ dodal Martin Novák z  odboru sta-
vebně správního.

Několik ulic čeká kopání. Kvůli kanalizaci

Termín: 2022

Délka: více než 0,5 km

Cena: necelých 16,5 mil. korun

Zadavatel: město Ostrava

Dodavatel: KR Ostrava

Termín: 2022

Délka: zhruba 700 m

Cena: 12 mil. korun

Zadavatel: město Ostrava

Dodavatel: AWT Rekultivace

Část ulic Blanická a Ruskova čeká kompletní výměna za nový typ potrubí. 

Blanická/Ruskova

V lokalitě Sovinec se bude kopat nová kanalizace.

Na Sovinci

Sovinec: namísto
septiku kanalizace 

Rušení společného septiku domů z uli-
ce Na Sovinci a  napojení na kanalizač-
ní sběrač se dotkne také několika domů 
z ulic Útočná a K Průplavu. 

(joh) 
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Nemusí to ale znamenat defi nitivní ko-
nec plánu. Žadatel se může pokusit se-
hnat peníze na opravu někdejšího hote-
lu Zlatý jelen jinde – z jiných vypsaných 
dotačních programů nebo jiných zdrojů.

Zda to zkusí, upřesnit nechtěl: „Mo-
mentálně to komentovat nechci. Ne-
zlobte se,“ odpověděl na přímý dotaz 
Starobělského zpravodaje jednatel spol-
ku SB BAFA Marcel Balhar.

O dotace na kompletní rekonstrukci 
domu žádal jeho spolek na základě vý-
zvy IROP č. 80 Sociální bydlení pro so-
ciálně vyloučené lokality II. Z Centra pro 
regionální rozvoj České republiky přišla 
těsně před Vánoci zpráva, že na dotaci 
nedosáhnou. „Žadatel v  prodlouženém 
termínu nedoložil potřebné dokumenty 
pro vydání právního aktu a nesplnil tak 
požadavky Obecných pravidel IROP,“ 
uvedl v ní vedoucí kanceláře generální-
ho ředitele centra Vilém Juránek.

Zpráva potěšila především Starobě-
lany, kteří měli z  projektu obavy. Řadu 

lidí znervózňovalo především to, kdo by 
se do takzvaných sociálních bytů na-
stěhoval. „Pokud se jedná o prodlení, je 
to uklidňující, ale není to ještě defi nitiv-
ní konec. Potěšilo by mě, kdyby tam ta 

věc vůbec nebyla. Osazenstvo sociální-
ho bydlení je potenciální problém,“ rea-
goval Pavel Rydrych, majitel truhlářství 
A-typ Morava, jehož parkoviště se Zla-
tým jelenem bezprostředně sousedí. 
„Kdyby tam byly běžné byty, třeba star-
tovací, jako má obec jinde, problém by 
to nebyl. Jde o  možné potíže s  nepři-
způsobivými.“

Spolek SB BAFA nedostal od Staré 
Bělé stavební povolení a bez něj se do 
plánované opravy pustit nemůže. „Na 
stavební úpravy objektu číslo popisné 
173 bylo stavební řízení nepravomocně 
zastaveno. Tudíž stále pokračuje,“ uved-
la k tomu Kateřina Špesová ze staroběl-
ského stavebně správního odboru.

Spolek se proti zamítavému stano-
visku odvolal na magistrát. Ten uložil 
starobělskému úřadu, aby rozhodnu-
tí řádně odůvodnil a aby vyzval spolek 
k  doplnění projektové dokumentace. 
„Hlavním problémem je nedostatek 
parkovacích stání. Počet se stanovuje 
v souladu s normou projektování komu-
nikací. A bez pozemku, kde by mohli pří-
padní nájemníci parkovat, toho žadatel 
nedocílí,“ vysvětlil starobělský starosta 
Mojmír Krejčíček.

Jak zdůraznil, stále platí nabídka obce, 
že by dům od současného majitele od-
koupila.

(sb)

Spolek SB BAFA nedostane od 
státu dotaci, o  kterou žádal, aby 
přebudoval zchátralý dům číslo 
173 v centru Staré Bělé na sociální 
bydlení. 

Kauza Zlatý jelen: dotace 

Žadatel nedostal od obce stavební povolení. Podle zdejšího úřadu chybí především pro-
stor k parkování.

Dům potřebuje kompletní rekonstrukci.
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nebude, ale jen prozatím

Fakta o kauze Zlatý jelen
• Majitelem nemovitosti je od února 2015 Zbyšek Prchal.

• O dotaci na vybudování sociálních bytů žádal Centrum pro 
regionální rozvoj ČR zapsaný spolek SB BAFA zastupovaný 
Marcelem Balharem. O záměru informoval v dubnu 2019 majitele 
sousedních domů a požádal stavební úřad ve Staré Bělé o vydání 
stavebního povolení.

• Mezi Starobělany vzbudil jeho záměr velké emoce – mnozí 
se obávali, že by se do Staré Bělé přistěhovali sociálně 
nepřizpůsobiví nájemníci.

• Starobělský zpravodaj se kauze věnoval podrobně v číslech 
červen a červenec + srpen 2019 – detaily v archivu na webu Staré 
Bělé.

 Zlatý jelen kdysi býval chloubou Staré Bělé.

Konečné ne původní žádosti a  její vy-
řazení z registru. Tak zní odpověď Centra 
pro regionální rozvoj na žádost o dotaci 
spolu SB BAFA, který chtěl použít do-
tační příspěvek na proměnu nemovitosti 
Zlatý jelen v sociální byty.

I vedoucí kanceláře generálního ředite-
le centra Vilém Juránek ale zdůrazňuje, 
že žadatel se může poohlédnout po pe-
nězích jinde.

U zamítnuté žádosti - co rozhodlo?
U předložené projektové žádosti ne-

byla splněna podmínka doložení potřeb-
ných dokumentů pro vydání právního 
aktu, a to ani na žádost žadatele v pro-
dlouženém termínu. Nebyly tak splněny 
požadavky dle Obecných pravidel Inte-
grovaného regionálního operačního pro-
gramu.

Je jisté, že peníze žadatel nezíská? Nebo 
to může zvrátit?

Projekt již není dále administrován, 
z  administrace byl vyřazen. Tento pro-
jektový záměr tak nebude z  prostředků 
IROP podpořen.

Může žádat o peníze jinde? Jsou podob-
né programy?

Aktivita sociálního bydlení bude pod-
porována i  v  IROP pro programové ob-
dobí 2021–2027. Konkrétní podmínky 
ještě nejsou fi nálně stanoveny, aktuálně 
probíhá jejich schvalování Evropskou 
komisí. Oblast sociálního bydlení bude 
rovněž fi nancována z prostředků evrop-
ských strukturálních fondů rozdělova-
ných Ministerstvem práce a  sociálních 
věcí – podpora z tohoto programu bude 
pouze neinvestiční.  (joh)

Centrum: Z dotace nebude nic. 
Jsou ale i jiné možnosti

Obavy z  dalšího využití nemovitosti mají 
především přímí sousedé.
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Únor většinou bývá posledním oprav-
dovým zimním měsícem.

Letošní leden byl v  úvodu poměrně 
mírný – bez větších mrazů a v podstatě 
bez sněhu, ale i  bez výrazných oteple-
ní. Nezbývá než doufat, že počasí bez 
extrémů vydrží i  během února. Pokud 
by bylo příliš teplo, zvláště v  ovocných 
stromech by mocně proudila míza, která 
by u teplomilných druhů způsobila kve-
tení již během následujícího měsíce. To 
by značně zvýšilo riziko jejich zmrznutí. 
Naopak silné mrazy v  únoru by mohly 
některé druhy ohrozit, tak jak tomu bylo 
loni u  broskvoní, kterým na některých 
místech během února pomrzly mnohé 
květní pupeny.

O blízkosti jara vypovídá i zvyšující se 
množství prací, které nás na zahradě če-

kají. Nezbývá než se pořádně připravit na 
další sezónu. 

Na ovocné zahradě
Během února můžeme naplno za-

čít s  řezem ovocných stromů, konkrét-
ně pak s  řezem jádrovin, tedy jabloní 
a hrušní, a bobulovin, zejména angreštu, 
rybízu a josty. Jako první ošetřujeme nej-
starší stromy a postupně se přesouváme 
k mladším. Výchovný řez raději ponechá-
me až na březen. Peckoviny v únoru rov-
něž neřežeme.

Pravidelně kontrolujeme uskladněná 
jablka a shnilé plody likvidujeme.

Pokud jsme to neprovedli již dříve, 
odstraňujeme ze zahrady mumifi kované 
plody z loňského roku.

Zkontrolujeme, zda máme dostatek 
přípravků na ochranu rostlin, které bu-
deme potřebovat hned na začátku jarní 

sezóny. Jde zejména o  přípravky proti 
padlí americkému na angreštu a  proti 
kadeřavosti u broskvoní. 

Zelenina
Pokud si předpěstováváte vlastní sad-

bu zeleniny, je únor nejlepším měsícem 
pro zahájení výsevů některých zelenin. 
Z  teplomilných zelenin, které budeme 
vysazovat až během května, ale mají 
dlouhou vegetační dobu, vyséváme pa-
priky a  celer. Pro předpěstování sadby 
do pařenišť a  skleníků vyséváme salá-
ty, u  nichž vybíráme odrůdy vhodné 
k  rychlení, protože jsou přizpůsobeny 
krátkému dni. Vyséváme také kedlubny 
a květák. U květáku dnes bohužel nejde 
sehnat odrůdu, která by byla vhodná pří-
mo pro rychlení, nicméně v  posledních 
letech mám výborné zkušenosti s odrů-
dou Beta, která tvoří pevné bílé růžice 
a při výsadbě do skleníku v druhé polo-
vině března ji počátkem června sklízíme. 

Do zálivky výsevů přidáváme přípravek 
Magnicure, jenž slouží jako ochrana proti 
padání klíčních rostlin, které je schopno 
během dvou dnů zlikvidovat celý výsev. 

Skleník pohnojíme dusíkatým váp-
nem, které je vhodné aplikovat alespoň 
šest týdnů před plánovanou výsadbou. 
Dusíkaté vápno zastává několik funkcí – 
slouží k hnojení a zabraňuje okyselování 
půdy, má však také desinfekční význam, 
kdy slouží jako ochrana proti nádorovi-
tosti kořenů košťálovin i  dalším choro-
bám. Likviduje rovněž zárodky plevelů. 
Před aplikací je však nezbytné důkladně 
prostudovat vhodnou dávku! Dusíkaté 
vápno je poměrně silné hnojivo a při apli-
kaci od oka snadno dojde k přehnojení, 
které se na mladých rostlinách projeví. 
Po aplikaci záhony zakryjeme fóliemi. Ty 
ze záhonů nesundáváme těsně před vý-
sadbou, ale alespoň několik dní před ní 
a skleník necháme provětrat. 

Pokud počasí dovolí, můžeme koncem 
února připravit také pařeniště. 

S Tonym S Tonym 
 na zahradě na zahradě

ÚNOR

Angrešt často raší již počátkem března, proto s jeho řezem začneme už nyní. 
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Zahrada okrasná
Během února můžeme zmlazovat 

a prořezávat některé okrasné keře, patří 
mezi ně oblíbená komule Davidova, u kte-
ré nové výhony zakrátíme tak, aby na nich 
zůstaly jen dva páry pupenů. Prořezávat 
můžeme i  pámelníky, tavolníky, svými 
plody dekorativní krásnoplodky, vajgélie, 
pustoryly, známé též pod názvem faleš-

ný jasmín, kdoulovce či mochny. V únoru 
vyséváme velké množství květin. Dodr-
žujeme u toho stejné zásady jako při vý-
sevech zeleniny. Pokud jsme tak neučinili 
v lednu, vyséváme počátkem měsíce pe-
túnie a  lobelky, poté pokračujeme s ko-
beou, šalvějemi, verbenami, netýkavka-
mi, gazániemi či nestarcem. Můžeme též 
vysít takzvané africké kopřivy (Coleus).

V  druhé půlce měsíce již pikýrujeme 
rostliny z prvních lednových výsevů. Lo-
belky můžeme přepichovat jako hnízda 
o více rostlinách, petúnie je lepší přesa-
zovat samostatně jako jednotlivé rostliny. 

Tony Skřipčák
tony.skripcak@seznam.cz

732 853 372

Dvouleté a jednoleté dřevo – na části, která 
přirostla v roce 2020 a  loni nebyla zakra-
cována, jsou patrné květní pupeny, na kte-
rých už letos může být úroda. Na přírůst-
ku z roku 2021 jsou pouze listové pupeny, 
pokud ho však nezastřihneme, příští rok již 
zarodí. Tak je to správně.

Chybný postup. Co by se stalo, kdybych 
loni výhon výrazně zakrátil? Prorostly by 
dva nové výhony, úroda by se letos nedo-
stavila, stromek by se více zahustil.

Detail řezu na čípek. Při loňském řezu zů-
staly krátké čípky, z každého nyní vyrost-
ly minimálně dva nové výhony, které ještě 
více zahustily korunu.

Řez je jednou ze základních operací, 
která nemine žádného pěstitele ovocných 
stromů. Bohužel je smutnou pravdou, že 
ho mnozí zahrádkáři provádějí naprosto 
chybně a připravují se tak o úrodu. Naše 
zahrádky zaplavil takzvaný řez na čípek, 
kdy pěstitelé bezdůvodně, zvláště u jab-
loní, zakracují všechny jednoleté výhony, 
jako by se snažili udržet stromy v  urči-
tých rozměrech, či je vytvarovat jako živý 
plot. Tento způsob řezu však způsobí jen 
a pouze další zahuštění koruny novými le-
torosty, které nepřinesou žádnou úrodu. 
Nikdo z ovocnářů neví, kde se tento řez 
vzal, bohužel je dnes v  zahrádkách vel-
mi oblíben a často lze vidět torza ovoc-
ných stromů, které i přes každoroční řez 
rodí málo, zato však produkují ohromné 
množství dlouhých jalových výhonů.  

Řez ovocných stromů můžeme rozdě-
lit na řez výchovný a  udržovací, případ-
ně ještě na zmlazovací. Cílem každého 
z  těchto řezů je něco jiného. V  tomto 

příspěvku se budu věnovat řezu udržova-
címu, protože ho provádíme právě v této 
době. 

Udržovací řez provádíme zhruba od 
čtvrtého až šestého roku po výsadbě, 
stromek už má dobře založenou korunu 
a vstupuje do plodnosti. Pokud ho prová-
díme správně, udržíme strom v  dobrém 
stavu i desítky let. Jeho cílem je zacho-
vat rovnováhu mezi růstem a  plodností, 
což znamená, že strom přináší pravidel-
né úrody hezkého ovoce a zároveň tvoří 
nové dřevo, kterým postupně nahrazuje-
me to staré.

Princip udržovacího řezu je jednodu-
chý, odstraňujeme při něm všechny výho-
ny, popřípadě větve, které směřují dovnitř 
koruny, kříží se s  jinými, jsou suché, ne-
mocné, popřípadě směřují prudce k zemi. 
Všechny tyto výhony řežeme na větevní 
kroužek, tedy v místě, kde vyrůstají z pře-
chozí větve. Ostatní ponechané výhony 
nijak nezakracujeme!

A právě zde přichází kámen úrazu. 
Mnozí zahrádkáři totiž s různou mírou za-
kracují i ponechané výhony, někteří o tře-
tinu, jiní tak, že zůstávají právě jen krátké 
čípky o dvou až čtyřech pupenech. Jaké-
koli zakracování ponechaných výhonů je 
však zcela chybné.

A proč tomu tak je? Většina odrůd jab-
loní a hrušní tvoří květní pupeny na dvou-
letém dřevě. To znamená, že když napří-
klad v roce 2022 naroste letorost, budou 
na něm první jablka v roce 2024. Pokud 
však jednoleté výhony každoročně zakra-
cujeme, vzniká tak znovu mladé dřevo, 
které příští rok opět zakrátíme, a takto se 
plodné dvouleté dřevo nikdy nevytvoří. 

Pevně věřím, že pro vysvětlení jsou 
názornější přiložené obrázky, ze kterých 
vyplývá, jaké jsou následky špatně prove-
deného řezu. 

Tony Skřipčák

Jak na udržovací řez ovocných stromů 
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Již tradičně cyklistický a  hokejový 
oddíl TJ Sokol Stará Bělá zorganizovaly 
vánoční salvy ve střelbě ze vzduchov-
ky. Soutěžilo se v  tělocvičně TJ Sokol 
28. prosince 2021.

Po roční pauze to byl již   13. ročník 
a střílelo se na vzdálenost 10 metrů. Kaž-
dý soutěžící měl po pěti ranách ve stoje, 
vkleče a vleže. Družstva mohla být čtyř-
členná i  smíšená a  počítaly se výsledky 
tří členů. Soutěže se zúčastnilo 28 mužů 
a 11 žen a byla velmi dramatická. O vítěz-
ství v klání jednotlivců se bojovalo v roz-
střelu.

Za pořadatele
František Kaděra a Miloslav Hořínek 

Vánoční salvy potřinácté

Tři dámy, kterým to šlo nejlépe.

Družstva
1.  Pavel Hlavenka, Radim Hlavenka, Radek Holáň, Juraj Chabada 365 bodů

2.  Stanislav Bártek, Jaromír Klečka, Zbyněk Stuchlý, Václav Vyskočil 364 bodů

3.  Jiří Lafek, Radim Kokeš, Mojmír Krejčíček, Jiří Zezulka 361 bodů

Vítězné týmy při závěrečném ceremoniálu.

Muži
1. Radim Grohol 130 bodů + 79

2. Jiří Lafek 130 bodů  + 73

3. Zbyněk Stuchlý 126 bodů

V neděli 2. ledna 2022 se po jednole-
té odmlce sešli v  Katolickém domě ve 
Staré Bělé neregistrovaní hráči stolního 
tenisu, aby se utkali o nejlepší umístění 
v  rámci 22. ročníku Tříkrálového turnaje 
ve stolním tenisu. Turnaje se zúčastnilo 
38 hráčů, z toho 6 v kateg. žáci, 7 junio-
rů, 8 žen, 17 mužů a další ve čtyřhře, kde 
hrálo 12 dvojic. Soutěžící v kategorii žáci 
a  junioři hráli systémem „každý s  kaž-
dým“ a v ostatních kategoriích vyřazova-
cím systémem (tzv. pavouk). Letošní roč-
ník byl organizován jako součást oslav 
750 let obce Stará Bělá. Na turnaj také 
„přiletěli“ dva Orli z Frenštátu pod Rad-
hoštěm. Věříme, že se účastníci turnaje 
dobře bavili. Turnaj byl v  letošním roce 
podpořen z rozpočtu městského obvodu 
a statutárního města Ostravy a Orla župy 
Kadlčákovy.

 Děti zveme na pravidelné tréninky 
stolního tenisu vždy v úterý od 16 hodin 
do Katolického domu ve Staré Bělé.

Michal Hořínek, 
Orel jednota Ostrava-Stará Bělá

Tříkrálový turnaj v rámci oslav 750 let obce

Ženy
1. Iveta Janková 97 bodů + 22

2.  Miloslava Hlavenková 97 bodů + 15

3. Gusta Dudová 93 bodů

VÝSLEDKY

ŽÁCI:  1. David Stuchlý, 2. Kristýna Cigánková, 3. Jaroslav Bajorek

JUNIOŘI:  1. Matyáš Mechel, 2. Pavlína Sýkorová, 3. Ondřej Bialek  

ŽENY:  1. Šárka Juráňová, 2. Renata Cviklová, 3. Lenka Cigánková 

MUŽI:  1. Daniel Sywala, 2. Libor Richtár, 3. Jaroslav Včíslo

ČTYŘHRA: 1. Sywala D.-Blaha P., 2. Brillant P.-Kutáč F., 3. Včíslo J.-Folta P.

VÝSLEDKY
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Uzávěrka příštího čísla: 15. února 2022

ZDRAVÉ CVIČENÍ - AQUAAEROBIC

Bazén BRUŠPERK

Pondělí 17.00 a 19.00 hod.
Zápis do KURZU 2022

lenka.kolarcikova@seznam.cz

Tel.: 608 745 605

Trocha statistiky 
od doktora Piky

za rok 2021

• Ošetřili jsme 15 649 pacientů.

• Napsali jsme léky za 2 457 261 korun 
a kompenzační pomůcky za 461 500 korun.

• Podali jsme 812 dávek očkování proti 
covidu-19.

Václav Pika, praktický lékař
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Měsíc v úplňku. Foto: Danuše Ondráčková

Úplně jako v pohádce. Foto: Danuše Ondráčková

Ranní pohled. Foto: Danuše Ondráčková

Starobělské pohledy
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periodický tisk územního samosprávného celku

Vychází zdarma 11krát ročně.

Nešťastné dílo, které napáchali v Palesku lesní „odborníci“. Foto: Alena Šrubařová


